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سرپرس��ت معاونت گردش��گري اس��تان 
كرمان از پروژه هاي شركت سرمايه گذاري 

ايرانگردي و جهانگردي استان بازديد كرد.
در حاش��يه بازديد محمد جهانش��اهی از 
مجموعه پذيرايي و اقامتي ايرانگردي كرمان، 

وی با قدرداني از زحمات دكتر غلامعلی پور  
مدير منطقه شركت سرمايه گذاري ايرانگردي 
و جهانگردي، گفت: با توجه به نام و خدمات 
مجموعه ايرانگردي و جهانگردي در استان، 
لازم بود كه پس از سالها تحولي در اين بخش 

صورت پذيرد كه خوش��بختانه طي چند ماه 
اخير ش��اهد انجام اين حركت بوده ايم. وي 
افزايش ظرفيت واحدهاي  اقامتي و پذيرايي 
در اس��تان را از نظ��ر كيف��ي و كمي مهم و 

الزامي خواند.

بازديد از پروژه هاي سرمايه 
گذاري ايرانگردي  و 
جهانگردي در کرمان

گردشگری
خبر  

7
نشست معاون سرمايه گذاري 

كشور  با سرمايه گذاران بخش 
گردشگري برگزار شد

نشس��ت معاون س��رمايه گذاري كشور و مدير كل 
مي��راث فرهنگي اس��تان با س��رمايه گ��ذاران بخش 
گردشگري در محل اداره كل ميراث فرهنگي ،صنايع 

دستي و گردشگري استان كرمان برگزار شد.
“سعيد ش��يركوند”  معاون سرمايه گذاري سازمان 
ميراث فرهنگي ،صنايع دس��تي و گردش��گري گفت: 
اس��تان كرمان به لحاظ اس��تانداردها و شاخص هاي 

گردشگري جزو هشت استان اول كشور  است.
وي افزود: خوش��بختانه همگرايي در استان كرمان 
محسوس مي باشد به طوريكه ويژگي هاي گردشگري 
در همه شهرس��تانهاي اس��تان به طور مساوي توزيع 
ش��ده است.ش��يركوند اظهار داش��ت: گردشگري در 
كش��ور ما مورد غفلت قرار گرفته است كه در تلاشيم 
استارت توسعه گردشگري در دولت تدبير و اميد زده 
ش��ود.وي به پروژه هاي سرمايه گذاري استان كرمان 
اش��اره و در خصوص ارائه تسهيلات به سرمايه گذران 
گفت: پروژه هايي كه بالاي 60 تا 70درصد پيشرفت 
فيزيك��ي داش��ته اند ، تا اواخر بهمن ماه به س��ازمان 
مي��راث فرهنگي معرفي و به آنه��ا از طريق صندوق 
توسعه ملي و همكاري بانكها تسهيلات ارائه مي شود.

معاون سرمايه گذاري سازمان ميراث فرهنگي ،صنايع 
دس��تي و گردشگري با اشاره به اينكه دولت به دنبال 
تص��دي گري نيس��ت ، افزود : متاس��فانه بودجه اي 
براي خريد بناهاي ارزش��مند كه داراي مالك هستند 
، وجود ندارد و سياس��ت س��ازمان مرمت و كمك به 
مال��كان براي تغيير كاربري اس��ت.وي افزود: بناهاي 
ثبت ش��ده ك��ه در مالكيت ميراث فرهنگي هس��تند 
در اختيار س��رمايه گذران بخش خصوصي، نهادهاي 
دولتي و غير دولتي قرار داده مي ش��ود و اجاره بهاي 
اين مكانها كه با استانداردهاي ميراث فرهنگي مرمت 
و مورد بهره برداري قرار گرفته اند، بعد از ايجاد درامد 

دريافت خواهد شد .
شيركوند به استعلام دستگاههايي كه سرمايه گذران 
با انها در ارتباط هس��تند ، اش��اره كرد و گفت: طبق 
گفتگوهايي كه با دس��تگاههايي چون منابع طبيعي ، 
محيط زيس��ت ، اداره مراتع و جنگلداري و... صورت 
گرفته است ، فرايندي تعريف شده در اختيار سرمايه 
گذاران قرار مي گيرد تا آسانتر به اهداف خود برسند. 
وي در پايان خاطرنشان كرد:  آماده ساختن زيرساختها 
از وظايف دولت مي باش��د ، كه اين آمادگي نيازمند 
بودجه عمراني اس��ت كه با توجه به ش��رايط كنوني 
كشور تا حد امكان اين زيرساختها فراهم خواهد شد.

ابلاغ دستورالعمل ضوابط 
ساخت و بهره برداری از 
اقامتگاه های بوم گردی

همزم��ان ب��ا هش��تمين نمايش��گاه بي��ن الملللی 
گردشگری و صنايع وابس��ته در تهران، دستورالعمل 
مش��خصات و ضوابط س��اخت، بهره برداری و درجه 
بن��دی اقامتگاه های بوم گردی ك��ه به تاييد رييس 
س��ازمان ميراث فرهنگی، صنايع دستی و گردشگری 

رسيده است، ابلاغ شد.
 ب��ه گ��زارش ايرن��ا، مدي��ر كل كميته ه��ای ملی 
گردشگری گفت: بر اساس اين دستورالعمل اقامتگاه 
های بوم گردی، اقامتگاه هايی هس��تند كه در محيط 
طبيعی بومی با رعايت بالاترين س��طح ممكن ضوابط 
زيست محيطی و شكلی سازگار با معماری بومی بافت 
تاريخی و سيمای طبيعی منطقه، تاسيس شده و ضمن 
حداكث��ر تعامل با جامعه محلی و توجه به تنوع اقليم 
حضور گردش��گران را با كيفي��ت قابل قبول و تعريف 

شده فراهم می كند.
»محمدعل��ی فياضی، هدف از تدوين اين ضوابط را 
ساماندهی اقامتگاه های بوم گردی، حفظ و پاسداشت، 
فرهنگ سنتی و بومی، افزايش محصولات گردشگری 
و ايجاد نوع جديد از مقاصد و جاذبه های گردشگری 
دانس��ت و افزود: در ضوابط تعريف شده اين اقامتگاه 

ها به سه درجه تقسيم بندی شده است.
وی ادامه داد: در اين دس��تورالعمل همچنين اعلام 
ش��ده اس��ت اقامتگاه هايی كه تجهي��زات و خدماتی 
بي��ش از حد ضوابط لازم را برای درجه بندی مصوب 
ارايه كنند و يا برای توسعه پايدار گردشگری اقدامات 
ش��اخصی انجام دهند طبقه ممتاز تعيين شوند. وی 
با بيان اينك��ه اقامتگاه هايی كه پيش از تصويب اين 
ضوابط احداث شده اند توسط كميسيون درجه بندی 
تعيين درجه می شوند، اضافه كرد: در مشخصات اين 
اقامت��گاه ها ضمن تعيين ظرفي��ت واحدهای اقامتی 
برای هر يك از درجه ها اعلام ش��ده اس��ت؛ در تمام 
اقامت��گاه های بوم گردی بايد طرح های مش��خصی 
درباره مديريت و بازيافت پس��ماندها و استفاده بهينه 
از پس��ابها به اجرا درآيد. مدي��ركل كميته های ملی 
گردش��گری اظهار كرد: بر اس��اس اين دستورالعمل 
وجود اقامتگاه های بوم گردی نبايد در هيچ شرايطی 
به آلودگی زيس��ت محيطی اطراف خود منجر ش��ود. 
فياضی افزود: اقامت��گاه های بوم گردی بايد اقدامات 
مش��خص و كارآمدی درباره صرفه جويی و اس��تفاده 
بهين��ه از منابع آبی انجام دهند و نورپردازی آنها بايد 
به گونه ای باشد كه پيشينه صرفه جويی را در مصرف 
انرژی دارا بوده سيس��تم گرمايش و سرمايش آنها نيز 
ضمن تامين رفاه ميهمان كمتر تاثير منفی بر محيط 

زيست داشته باشد. 
وی ادامه داد: در اين دستور العمل همچنين صدور 
مجوز س��اخت اقامتگاه های بوم گ��ردی و تبديل به 
اقامت��گاه و صدور و تمديد پروانه بهره برداری ش��رح 
داده شده است. به گفته وی، تاكنون 33 اقامتگاه بوم 

گردی در كشور شكل گرفته است.

گفت و گوی »اقتصاد كرمان« با 
مهدی سیاوشی، مدير عامل شركت 
عمران علوی ماهان  

چشم انداز 
و چالش های 
»هفت باغ 
علوی«

اقتصاد کرمان: »هفت باغ علوی«، نام و عنوانی است كه با خاطرات 
خ��وب كرمانی ه��ا و همه ايرانگردان و جهانگردان��ی كه پای به كرمان 
گذاش��ته اند، پيوند خورده و البته راه پر فراز و نشيبی را تا رسيدن به 
جايگاه يكی از بزرگترين محورهای گردشگری كشور طی كرده است. 
اين محور گردشگری كه ميراث بزرگ و ماندگار انسان صاحب انديشه 
و مدير آينده نگری همچون سيدحسين مرعشی استاندار وقت كرمان 
در زمان ش��كل گيری ايده و فراهم آمدن مقدمات اجرای آن می باشد، 
با گذش��ت هر ماه و س��ال، رو به بالندگی است و به عنوان برند كرمان 
در حوزه گردش��گری ايران، معرفی و ارايه ش��ده است. آسمان »هفت 
باغ علوی« اما هميش��ه آفتابی نبوده؛ چ��ه اينكه در مقاطعی، مديران 
دولت قبل، هفت باغی كه نه متعلق به شخص خاصی، كه از آن مردم 
و ش��هروندان كرمانی اس��ت و فراتر از آن به همه گردشگران ايرانی و 
خارجی تعلق دارد را در برابر چش��م كرمانی ها، دستمايه برخی تسويه 
حساب های سياسی قرار دادند و در دوره ای از سرعت رشد و رونق آن 
كاس��تند اما به روال هميش��ه تاريخ، با جريانی كه مردم با آن همراه 
ش��ده اند، در نهاي��ت راهی جز همراهی پيش روی س��نگ اندازان هم 
باق��ی نمی ماند. »اقتصاد كرمان«؛ امروز و فردای طرحی را كه هر روز 
با به بارنشستن نهال رونق و توسعه آن، جلوه گری بيشتری می كند و 
گردش��گاهی كه چشم انداز يك شهر تفريحی مدرن و زيبا را در برابر 
چشمان كرمانی ها و ايرانی هاگسترانيده، با مهدی سياوشی مديرعامل 
شركت عمران علوی ماهان به عنوان مجری »هفت باغ علوی« كه خود 
از مديران صاحب نام و موفق بخش دولتی و خصوصی استان است، به 
گفتگو نشس��ته كه در ادامه می خوانيد. با اين يادآوری كه اين گفتگو 
به سوالات و دغدغه های شهروندان بی شمار كرمانی كه به »هفت باغ« 
تعلق خاطر دارند و خبرهای ريز و درش��ت آن را دنبال می كنند،پاسخ 
خواهد داد. مهدی سياوشی، مديرعامل شركت عمران علوی ماهان، در 
گفتگو با »اقتصاد كرمان«، با اشاره  به اهداف اوليه شكل گيری  پروژه 
هف��ت باغ علوی، اجرای طرحهای عمرانی با مش��اركت مردم و بخش 
خصوصی و تشويق مردم به سرمايه گذاری در بخش گردشگری، جمع 
آوری س��رمايه های كوچك و س��رگردان و تبديل آنها به سرمايه های 
پويا و درآمدزا،ايجاد فرصت های ش��غلی جديد در كرمان و ايجاد يك 
محور گردش��گری پررونق كه بس��تر اجرای صدها طرح ديگر باشد را 
شماری از اين اهداف برشمرد و افزود: يكی ديگر از سياست هايی كه 
مبنای ش��كل گيری اين محور گردشگری شد، جذب جمعيتی فعال، 
كار آفرين و كارآمد به مركز استان بود كه بتواند توليد فكر و ثروت كند 
و در توس��عه استان نقش موثر داشته باشد و در همين حال، جمعيت 
ساكن در شهر كرمان و گردشگران ورودی نيز از منطقه گردشگری و 

تفريحی جذابی برخوردار باشند.
بزرگ ترین »سبز راه« انسان ساخته

مديرعامل شركت عمران علوی ماهان، تاكيد كرد:بر اين اساس،محور 
هفت باغ علاوه بر  ايجاد مس��ير ارتباطی جذاب و چش��م نواز بين دو 
شهر تاريخی و كهن كرمان و ماهان،از ابتدا بستر مناسبی برای احداث 
و ش��كل گيری گردش��گاه ها و مراكز اقامتی و تفريحی بوده تا آنجا كه 
در حال حاضر تعداد زيادی از اين مراكز به بهره برداری رسيده و مورد 
اس��تفاده عمومی قرار گرفته اس��ت. مهدی سياوشی يادآور شد:تا قبل 
از اجرای هفت باغ علوی، اين مسير، مملو از ماسه هايی بود كه تردد 
در اين محور را دشوار می كرد و در صورت وزش باد هم، شهر كرمان 
را از گزند خود بی نصيب نمی گذاشت كه در همان ابتدای كار پروژه 
هفت باغ، ميليون ها تن ماسه از اين مسير جمع آوری شد و  با تلاش 
هايی كه تا امروز صورت گرفته، تبديل به  عظيم ترين و وس��يع ترين 

»سبز راه« انسان ساخته با غرس 60 هزار اصله درخت شده است.
وی در ادامه تصريح كرد: نكته مهم ديگری كه بايد در مورد »هفت 
باغ« به آن توجه كرد اين است كه همه سرمايه گذاری های انجام شده 
در اين محور،توسط بخش خصوصی و از سرمايه مردم بوده است و بخش 
دولتی حتی يك ريال در هفت باغ علوی سرمايه گذاری نكرده و مجموعه 
خدمات ارايه ش��ده از  برق، آب و گاز گرفته تا آس��فالت معابر اصلی و 
كندروها ، غرس درختان  و ساير خدمات، تنها با اتكا به سرمايه مردم 
و بدون اتكا به بودجه دولتی بوده كه با اين نگاه، اگر مجموعه »هفت 

باغ علوی« در كشور بی نظير نباشد، قطعا كم نظير است.
رشد و بالندگی بر مدار قانون

مديرعام��ل ش��ركت عمران عل��وی ماهان، با بيان اينك��ه در اجرا و 
پيش��برد »هفت ب��اغ علوی«، همه مراحل فعالي��ت، متكی به قانون و 
رعايت اصول اداری بوده و خواهد بود و در مواردی حتی فراتر از آنچه 
كه در قانون پيش بينی ش��ده، مجوزهای لازم اخذ شده است،تصريح 
كرد:در اين شرايط اگر دستگاه های اداری ذی ربط  نيز كه بايد هفت 
باغ را پشتيبانی بكنند،به مسئوليت قانونی خود متعهد باشند و از اين 
ط��رح عظيم حمايت كنند،هفت ب��اغ علوی اين ظرفيت را دارد كه به 
يكی از زيباترين مناطق گردشگری كشور  و برخوردار از دهها هتل و 
محل اقامت و طرح گردش��گری مناس��ب و ممتاز تبديل شود و تحول 
بزرگی در صنعت گردشگری استان رقم بزند.  وی افزود: متاسفانه در 
سال های گذشته،نه تنها حمايتی از هفت باغ علوی صورت نگرفت كه 
اين پروژه شاخص عمرانی و گردشگری استان و كشور با موانعی از سوی 
بخش های دولتی هم روبرو شد. مهدی سياوشی،بخشی از موانع ايجاد 
شده را مربوط به محيط زيست عنوان كرد و گفت: اين در حالی است 
كه »هفت باغ علوی«، خود حركتی در جهت حفظ محيط زيس��ت و 
منابع طبيعی است كه در قالب آن، در منطقه ای مملو از شن و ماسه، 
60 ه��زار اصله درخت غرس ش��ده كه به روش آبي��اری قطره ای هم 
آبياری می ش��وند اما  اين حركت بسيار مثبت با همراهی مورد انتظار 
از س��وی محيط زيست روبرو نش��ده و يكی از موانع اجرای طرح های 
جديد در هفت باغ، همين مس��ئله است. مهدی سياوشی تصريح كرد: 
ش��ركت عمران علوی ماهان، با ط��ی همه مراحل قانونی و تهيه طرح 
زيست محيطی و انتخاب مشاور مورد تاييد محيط زيست كشور، تلاش 
كرده اس��ت تا منطبق بر موازين قانونی به توسعه هفت باغ اقدام كند 

كه بر همين اساس و با نظر مشاور ياد شده،9 كيلومتر از ابتدای محور 
هفت باغ علوی تحت پوشش شبكه فاضلاب شهر كرمان و 6 كيلومتر 
انتهای محور تحت پوشش شبكه جمع آوری فاضلاب ماهان قرار خواهد 

گرفت و برای بخش ميانی آن هم  پروژه مستقلی ارايه خواهد شد.
سرمایه گذاران را نیامده،پشیمان نکنیم

مديرعامل شركت عمران علوی ماهان گفت: از آنجا كه اعتبار اجرای 
شبكه فاضلاب به صورت مستقل، توسط شركت عموان علوی به عنوان 
مج��ری هف��ت باغ، هزينه ای بيش از 30 ميلي��ارد تومان را می طلبد 
و برای ش��ركت، قابل تامين نيست، طرح تقسيم شبكه فاضلاب محور 
هفت باغ به س��ه بخش، به محيط زيس��ت اس��تان و شركت مهندسی 
آب و فاضلاب ارايه ش��ده اس��ت. وی تصريح كرد: محيط زيس��ت می 
تواند به جای مخالفت در ابتدای اجرای هر طرحی در اين محور،تعهد 
اجرای سيستم فاضلاب مورد تاييد خود را از سرمايه گذار بگيرد و در 
ص��ورت عدم اجرای آن، مجوز  صادر نكند اما مخالفت با اجرای طرح 
ها به دليل گفته ش��ده و ارجاع آنها به كميته آب اس��تانداری به دليل 
پروسه زمانبری كه در پی دارد،منجر به چشم پوشی سرمايه گذاران از 
مش��اركت در توسعه هفت باغ و رونق اقتصادی استان می شود و آنها 
را به س��مت ديگر شهرها سوق می دهد. سياوشی ابراز اميدواری كرد 
معاونت عمرانی استانداری كه مسئوليت كميته آب استان را عهده دار 
اس��ت، در حل اين مسئله با برگزاری نشستی خاص موضوع هفت باغ 
علوی،ورودی جدی تر داش��ته باشد تا اين پروژه نمونه ملی به دلايلی 
اينچنين، ضربه نخورد. مدير يكی از بزرگترين محورهای گردش��گری 
ايران افزود:در بخش منابع طبيعی  هم مشكلاتی را از گذشته داريم و 
متاسفانه در دولت گذشته، پرونده های متعددی عليه هفت باغ علوی 
تش��كيل ش��د كه صرفا نتيجه آن، اطاله وقت مديران ش��ركت بود در 
حالی كه عمدتا هيچ مبنای قانونی نداشتند و محصول نگاه سياسی به 
يك طرح ملی گردشگری كه متعلق به همه كرمانی هاست،بودند. وی 
افزود:اين پرونده ها متاس��فانه تنها دستاوردشان انصراف چند سرمايه 
گذار از اجرای پروژه در هفت باغ در دولت قبل بود و در مورد ديگری 
هم در پرونده ای مربوط به 19 هكتار زمين هفت باغ كه برای اجرای 
مجموعه بزرگ پارک آبی در نظر گرفته شده بود و كلنگ اجرای آن هم 
توسط استانداران قبل زده شده است، كماكان و با وجود گذشت بيش 
از يك سال از فعاليت دولت يازدهم هم نتيجه ای حاصل نشده و  علی 
رغم پيگيری های انجام شده،سرمايه گذار از ادامه راه منصرف شده است.

وی افزود:در كنار اين مش��كلات، مسيری طولانی هم برای دريافت 
مجوز لازم برای س��رمايه گذاری در هفت باغ، پيش روی سرمايه گذار 
قرار دارد و با توجه به اينكه تنها، زمين در اختيار شركت عمران علوی 
است و سرمايه گذار بايد به عنوان مثال از هفت خوان دريافت استعلام 
ه��ای پانزده گان��ه برای تغيير كاربری يك ب��اغ ويلا به مركز تفريحی 
گردشگری عبور كند، عملا از سرمايه گذاری در هفت باغ، منصرف می 
شود در حالی كه اعلام نظر شركت عمران علوی در اين زمينه حداكثر 
تا 24 ساعت به سرمايه گذار انجام می شود و در طرحی تازه نيز  هيات 
مديره شركت عمران علوی، در مقابل همه اين موارد بازدارنده ،با هدف 
تشويق سرمايه گذاران داخل و خارج استان برای مشاركت در توسعه 
هفت باغ،طرح تقبل پرداخت ده درصد از سود تسهيلات دريافتی آنان 
از سيستم بانكی را ارايه كرده است كه موجب كاهش هزينه تمام شده 
سرمايه گذاری آنها شود و شاهد افزايش سرمايه گذاری در اين محور 
گردش��گری باش��يم. وی تاكيد كرد: اين موارد به استانداری كرمان و 
اتاق بازرگانی منعكس شده و با توجه به روی كار آمدن استاندار جديد 
كه علاقه مند به رشد سرمايه گذاری در استان است و فارغ از مسائل 
سياسی به طرح های توسعه ای نگاه می كند،اميدواريم زمينه مناسب 
فعاليت سرمايه گذاران در استان و محور هفت باغ تقويت شود و شاهد 

انصراف آنها از مشاركت در توسعه و عمران استان كرمان نباشيم.
  مديرعامل شركت عمران علوی ماهان با اشاره به تجربه های موفق 
بهره گيری از مش��اركت مردمی در طرح های توس��عه ای نظير سهام 
طلايی و هفت باغ و ضرورت تكرار آنها افزود: با استفاده از اين تجارب 
موفق و با حضور استاندار فعلی كه دل در گرو توسعه كرمان دارد،می 
توان از  ظرفيت عظيم مردمی موجود در استان، برای شتاب دادن به 

توسعه كرمان بهره برد.
چالش چند مدیریتی

از آنجا كه ش��هروندان كرمانی حتما در ارتباط با چگونگی مديريت 
هفت باغ هم س��والاتی در ذهن دارند،مديرعامل شركت عمران علوی 
ماه��ان در اين خصوص ب��ه »اقتصاد كرمان« گفت: با همه تاثيری كه 
مديريت واحد در به دست آمدن نتايج مطلوب توسعه ای در هر طرح 
و پروژه دارد و می تواند آثار خود را در كوتاه مدت و بلند مدت آشكار 
سازد و به اجرای طرح هايی با تناسب ظاهری بيشتر و مبتنی بر برنامه 
ريزی و سياست گذاری واحد بينجامد اما يكی از چالش های پيش روی 
هفت باغ در حال حاضر مسئله چندمديريتی به عنوان ميراث استاندار 
دولت نهم در كرمان اس��ت. سياوشی افزود:در دوران استانداری دكتر 
رئوفی نژاد،تصميم به تقس��يم مديريت هفت باغ علوی بين شهرداری 
كرمان،ش��هرداری ماهان و بخشداری مركزی كرمان گرفته شد كه با 
احتس��اب ش��ركت عمران علوی به عنوان مجری هفت باغ،تا چندی 
پيش، چهار مديريت بر هفت باغ اعمال می شد و اين مسئله عوارض و 
عواقب خاص خود را داشت كه در حال حاضر با پيگيرهای انجام شده، 
بخش��داری مركزی از اين روند،حذف ش��ده و كماكان نيمی از نظارت 
بر عهده ش��هرداری كرمان   و نيمی بر عهده ش��هرداری ماهان است و 
ما به عنوان مجری هفت باغ علوی، هيچ ابزار و اهرمی برای نظارت بر 

آنچه در ساخت و سازهای هفت باغ می گذرد،نداريم.
وی تصري��ح كرد:ب��ه عنوان مث��ال، در بخش های تح��ت مديريت 
بخشداری،تفكيك هايی فارغ از اصول شهرسازی و اصول حاكم بر طرح 
هفت باغ علوی صورت گرفته كه از نقاط ضعف هفت باغ  و مورد انتقاد 
خود مسولان استان كرمان است. مهدی سياوشی خاطرنشان كرد: تنها 
راه و پيشنهاد، اعمال مديريت واحد بر هفت باغ علوی است و در صورت 

محول ش��دن مجدد مديريت هفت باغ به شركت عمران علوی ماهان 
به عنوان مجری طرح،اين مجموعه می تواند برای حمايت از س��رمايه 
گذاران در مراحل صدور پروانه و تفكيك،با دريافت هزينه ها به صورت 
اقس��اط ،به س��رمايه گذار مجال و امكان تمركز بر اجرای طرح خود و 
تس��ريع در به نتيجه رس��اندن آن را بدهد تا شاهد تاخيرهای طولانی 

مدت، در به ثمر نشستن طرح ها و ايجاد خسارت برای آنها نباشيم.
فروش زمین تنها منبع درآمدی عمران علوی  

وی گف��ت: در حالی صدور پروانه و  تفكيك ها توس��ط ش��هرداری 
های كرمان و ماهان انجام می ش��ود كه تمام خدمات محور هفت باغ  
از نظافت،هرس و كود و سمپاش��ی درخت��ان گرفته تا خدمات ايمنی 
و راهس��ازی را ش��ركت عمران علوی ارايه می دهد و در ش��رايطی كه 
هزينه ای از مردم هم برای ارايه خدمات دريافت نمی ش��ود،راهی جز 
تامين هزينه ها از محل فروش زمين و هزينه كردن سرمايه اصلی اين 
طرح در بخش خدمات باقی نمی ماند. سياوشی با بيان اينكه هفت باغ 
علوی يك سكونتگاه دائمی نيست و يك محور گردشگری است،افزود: در 
صورت استمرار شرايط فعلی و تامين هزينه های طرح از محل فروش 

زمين،در آينده برای حفظ »هفت باغ« با چالش روبرو خواهيم بود.
وی يادآور شد: از سوی ديگر، نظارت شركت عمران علوی می توانست 
به ساماندهی و انسجام طرح ها و واحدهای در حال اجرا و هماهنگی 
نمای ظاهری و زيبايی بصری آنها بينجامد و منظره ای چشم نوازتر و  

مطلوب تر در برابر چشم گردشگران قرار دهد.
راه طی شده

وی در مورد كارهای انجام شده و در حال انجام در محور هفت باغ هم 
گفت: علی رغم همه مشكلاتی كه وجود داشته و دارد،13 رستوران و 
مجموعه  گردشگری در هفت باغ علوی راه اندازی شده و مورد استقبال 
مردم قرار گرفته و در مجموع با شرايط فراهم آمده، »هفت باغ علوی« 
مقصد اول گردش و تفريح تمامی ش��هروندان كرمانی و گردش��گران 
داخلی و خارجی ورودی به استان است. وی افزود:يكی از  پروژه های 
اجرا شده توسط شركت عمران علوی،مجتمع گردشگری فلامينگو به 
عنوان اولين باغ پرندگان جنوب ش��رق كشور و اولين رستوران گردان 
منطقه است.  مهدی سياوشی اظهار داشت:علاوه بر دو مجموعه پذيرايی 
مدرن،مجتمع خدمات خودرويی هزار و س��ه مجموعه س��واركاری راه 
اندازی ش��ده كه رقابت های كش��وری را هم ميزبانی می كنند،چهار 
رس��توران مناسب جديد هم در حال راه اندازی است كه سه مورد آن  
توس��ط بخش خصوصی و يك مورد توس��ط شركت عمران علوی و در 
يك مجموعه آس��ياب بادی در حال س��اخت است.  مديرعامل شركت 
عمران علوی ماهان گفت:مجتمع خريد پرديس كرمان با بيش از 80 
هزار متر مربع زيربنا هم در حال ساخت و تكميل است و بوستانی هم 
در بخ��ش ميانی هفت باغ عل��وی در حال راه اندازی داريم  كه به ياد 
شهدای انقلاب اسلامی استان كرمان به بوستان لاله نامگذاری شده كه 
تاكنون پنج هزار اصله درخت در اين منطقه غرس شده و زير ساخت 
آن هم در حال اجراست كه تا تابستان 94  به بهره برداری می رسد.

سياوشی در ادامه به برگزاری »جشنواره هفت باغ علوی« هم اشاره 
كرد و گفت:اين جشنواره، برای اولين بار طراحی شده و در مدت چهار 
ماه و با مش��اركت و حضور گس��ترده مردم در بخش های مختلف آن، 
برگزار می شود و به شركت كنندگان،جوايز نفيسی تعلق خواهد گرفت.  

توسعه زیر ساخت در هفت باغ
مهدی سياوشی تاكيد كرد:همه زيرساخت ها برای سرمايه گذاری در 
هفت باغ فراهم است و با تكميل و توسعه شبكه زيرساخت،اين محور 
گردش��گری بيش��ترين ميزان جذب سرمايه گذار را خواهد داشت و از 
اين طريق به رشد بخش گردشگری و در نهايت به توسعه استان كمك 
خواهد كرد. وی افزود:اقدام ديگری كه با پيگيری شركت عمران علوی 
ماهان  و برای تكميل زير ساخت های هفت باغ علوی صورت گرفته، 
اجرای ش��بكه گاز است كه در 10 سال گذشته با وجود همه پيگيری 
ها، راه به جايی نبرده بود اما در نهايت با شركت گاز استان برای اجرای 
اين پروژه به توافق رس��يديم كه تاكنون ش��ركت عمران علوی، چهار 
ميليارد و 400 ميليون تومان به ش��ركت گاز پرداخت كرده و بيش از 
80 درصد شبكه گاز هفت باغ تكميل شده و در آينده نزديك، پوشش 
آن كامل خواهد شد. سياوشی با اشاره به اينكه آب هفت باغ علوی نيز 
با هشت حلقه چاه تامين می شود كه از چاههای كشاورزی خريداری 
ش��ده توسط شركت هستند،تاكيد كرد:با اين روش، »هفت باغ« باری 
بر دوش منابع آبی اس��تان هم نيفزوده اس��ت.وی گفت:آب اين چاهها 
پ��س از انتق��ال به مخزن آب هفت باغ و تصفيه در سيس��تم مدرن و 
بهداش��تی تصفيه،در شبكه آب توزيع می شود. وی يادآور شد:بيش از 
260 كيلومتر طول شبكه آبی هفت باغ است كه 60 هزار اصله درخت 
كاشته شده در طول 28 كيلومتر محور اصلی و مجموع 252 كيلومتر 
درختكاری را  پوشش می دهد. مديرعامل شركت عمران علوی ماهان 
با اش��اره به جداسازی ش��بكه آب بهداشتی از آب كشاورزی هفت باغ 
علوی گفت:در راس��تای سياس��ت های دولت و استان در زمينه صرفه 
جوي��ی آب،اين طرح با وجود هزينه بالا اجرايی ش��ده كه تا نوروز 94 

بخش اول آن به بهره بردار ی می رسد.
سهامداران هفت باغ

 مه��دی سياوش��ی در بخ��ش پايان��ی گف��ت و گ��و ب��ا »اقتص��اد 
كرمان«،خاطرنشان كرد:مجری محور گردشگری هفت باغ علوی، شركت 
عمران علوی ماهان است كه سهامداران آن شهرداری های كرمان، ماهان 
و جوپار ، دو موسسه خيريه مولی الموحدين و جوادالائمه، شركت كرمان 
خودرو  و دو ش��ركت گردش��گری هستند و هيچ فرد حقيقی در هفت 
باغ علوی سهامدار نيست.وی افزود:سهامداران ذكر شده از شركت ها و 
موسسات خيريه مطرح و شناخته شده استان هستند و شركت عمران 
علوی ماهان به عنوان مجری طرح هفت باغ علوی،ش��ركتی خصوصی 
اس��ت كه هرساله حسابرسی می ش��ود و گزارش های مالی خود را به 
مجم��ع ش��ركت و نهادهای قانونی مرتبط ارايه م��ی دهد و در زمينه 

پرداخت حقوق دولتی نظير ماليات نيز همواره پيشگام بوده است.

خبر     خبر

آغاز ذخیره سازی سوخت شب عید 

سهمیه بنزين نوروز 
منتفی شد 

 مس��ئولان ش��ركت ملی پالايش و پخش نفتی با رد 
اختصاص س��هميه بنزين ويژه ن��وروزی به مردم از آغاز 
ذخيره س��ازی بنزين ب��رای تامين نيازهای كش��ور در 
روزهای پرمصرف اسفند ماه و ايام نوروز خبر می دهند. 
از ابتدای سال جاری تاكنون و با وجود اجرای فاز دوم 
قانون هدفمندی يارانه ها، متوسط مصرف بنزين ايران در 
مقايسه با مدت مشابه سال گذشته رشدی دو درصدی 
را تجربه كرده است و به حدود 70 ميليون ليتر در روز 
رس��يده اس��ت. مصرف بنزين به عنوان پرطرفدارترين 
ف��رآورده نفتی كش��ور از ابتدای س��ال ج��اری تاكنون 
در حالی رش��دی حدود دو درص��دی را تجربه می كند 
كه دول��ت تدبير و اميد از ابتدای س��ال جاری تاكنون 
طرح های متعددی همچون افزايش قيمت اين فرآورده 
اس��تراتژيك نفتی ب��ه بيش از 1000 توم��ان، ابطال و 
س��اماندهی س��هميه های بنزين با اولوي��ت خودروهای 
عمومی و خدماتی و در نهايت عرضه دو نرخی بنزين با 
حذف س��هميه های بنزين 400 تومانی را در دستور كار 
قرار داده اس��ت. از سوی ديگر، همزمان با آغاز شمارش 
معكوس فرا رس��يدن اسفند ماه و افزايش مصرف بنزين 
در هفته های پايانی سال متاثر از آغاز سفرهای نوروزی 
و ايام پايانی سال، تدابير ويژه ای به منظور تامين بنزين 
مردم با اولويت كلانشهرها در صدر برنامه های وزارت نفت 
قرار گرفته است. برای نوروز سال جاری متوسط مصرف 
بنزين ايران با ثبت يك ركورد تاريخی سه رقمی شد و 
از مرز 100 ميليون ليتر در روز عبور كرد و اين جهش 
مصرف بنزين مسئولان دولتی را برای تامين بنزين نوروز 

1394 به حالت آماده باش قرار داده است.
از اين رو قرار اس��ت از اواس��ط اسفند ماه سال جاری 
طرح ويژه نظارت و بازرس��ی از عملكرد انبارهای نفت، 
جايگاه های سوخت در كلانشهرها و مسيرهای پر رفت و 
آمد بين شهری و به اصطلاح مناطق گردشگر پذير آغاز 
ش��ود. از سوی ديگر مسئولان دولتی از احتمال جهش 
5 تا 6 درصدی متوسط مصرف بنزين در روزهای پايانی 

سال جاری و ايام نوروز خبر می دهند.
در همين ح��ال، عباس كاظمی مديرعامل ش��ركت 
ملی پالايش و پخش فرآورده های نفتی ايران با اش��اره 
به افزايش ذخيره سازی بنزين در انبارهای نفت كشور، 
اعلام كرد: هم اكنون حدود يك ميليارد و 200 ميليون 
ليتر بنزين در انبارهای نفت كش��ور ذخيره سازی شده 
است و هيچ گونه نگرانی بابت تامين بنزين در هفته های 
پايانی سال و ايام نوروز وجود ندارد. همزمان با افزايش 
سطح ذخيره سازی بنزين در انبارهای نفت استان های 
مختلف كشور اين روزها احتمال اختصاص سهميه ويژه 
بنزين نوروزی در بين خودروس��واران قوت گرفته است 
موضوعی كه مس��ئولان ش��ركت ملی پالايش و پخش 

فرآورده های نفتی آن را رد می كنند.

مدیر کل بازاریابی و تبلیغات گردشگری 
به CHNخبر داد: 

حضور ايران در ۳۴ نمايشگاه 
بین المللی گردشگری در سال 

۲۰۱۵
حضور در نمايش��گاه های س��ال 2015 نيز در برنامه 
كاری دست اندركاران گردشگری قرار گرفته است چنانكه 
تاكنون حضور در 34 نمايش��گاه بين المللی گردشگری 
مورد تاييد قرار گرفته و به استان ها، جامعه تورگردانان، 
انجم��ن صنف��ی و مناطق آزاد، كان��ون اتومبيل رانی و 

شركت های وابسته بهشون اعلام شده است.
خبرگ��زاری ميراث فرهنگی – گردش��گری – حضور 
در نمايشگاه های بين المللی بستر مناسبی برای توسعه 
صنعت گردش��گری است. نمايش��گاه های بين المللی 
بس��تر عرضه، ارتباط و تعامل با دولت ها و مردم س��اير 
كشورهاس��ت، گرچه مدت حضور در نمايش��گاه 4 يا 5 
روز اس��ت اما همين ميزان تاثير بس��زايی در گسترش 
ارتباطات ميان كشورها دارد. به گزارش CHN، حضور 
در نمايشگاه های سال 2015 نيز در برنامه كاری دست 
اندركاران گردش��گری قرار گرفته است چنانكه تاكنون 
حضور در 34 نمايش��گاه بين المللی گردش��گری مورد 
تاييد قرار گرفته. »س��يد محمد كاظم خلدی نس��ب« 
مدير كل بازاريابی و تبليغات گردشگری سازمان ميراث 
فرهنگی، صنايع دس��تی و گردشگری با اعلام اين خبر 
ب��ه CHN گفت: »درحال حاضر تقويم 34 نمايش��گاه 
بين المللی استخراج شده است و حتا ليست نمايشگاه ها را 
به استانّ ها اعلام كرده ايم تا آمادگی خودرا جهت حضور 
در هريك از اين نمايش��گاه ها اعلام كنند. همچنين به 
جامع��ه تورگردانان، انجمن صنفی و مناطق آزاد، كانون 

اتومبيل رانی و شركت های وابسته اعلام شده است.«
 به گفته او، اس��تان مازندران كه در دور گذشته يكی 
از نمايشگاه های گردشگری چين به اتفاق 5 استان ديگر 
شركت كرده بود موفق به دريافت جايزه شد و اين اخبار 
بازتاب خوبی در حوزه گردشگری داشت. خلدی نسبت 
همچنين به نمايش��گاه مس��كو و اعلام آمادگی استان 
گيلان و بوش��هر برای حضور در آن اش��اره كرد و گفت: 
»بايد نحوه حضور در اين نمايشگاه ها را مشخص كنيم. 
درعين حال نمايشگاه مونديال فرانسه را خواهيم داشت 
و حضور در نمايشگاه اكسپو در ميلان ايتاليا را مند نظر 
داريم.«  به گفته او، نمايش��گاه اكسپو ميلان از تير آغاز 
به كار می كند و در بازه زمانی ش��ش ماه برگزار خواهد 
شد. به اين واسطه ستاد اكسپو تشكيل شده و به زودی 
برنامه های نحوه حضور و محتوای آن اعلام خواهد شد. 
مدي��ر كل بازاريابی و تبليغات گردش��گری همچنين از 
حضور در نمايشگاه ماتا در مالزی و حضور در نمايشگاه 
شانگهای چين خبر داد كه برای فعالان بخش گردشگری 
بسيار اهميت دارد چراكه جذب گردشگران چينی و در 
دس��ت گرفتن بازار چين يكی از اهداف گردشگری در 
سال 2016 است كه به صورت جدی پيگيری می شود.
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